
Zhruba před dvěma lety oslovila skupina investorů město Hrádek nad 
Nisou s žádostí o pronájmu části areálu Kristýna, resp. prostor bývalé 
skládky za autokempem, pro vybudování středověkého města. První 
představení projektu Gotika 1212 proběhlo před zastupiteli, kdy inve -
stoři podrobně popsali svůj záměr. Tím bylo vybudování historického 
zábavně-naučného parku, který by návštěvníky seznamoval s dobou 
za vlády Přemysla Otakara II. Tento panovník povýšil sousední Žitavu 
na královské město, jeho jméno je tak s naším regionem spjato a výběr 
místa není náhodný. Také blízkost dvou sousedních států je pro bu-
doucí rozvoj a popularitu parku výhodná. Prezentace projektu spočí-
vala především v ukázkách podobných městeček, která stojí na jiných 
místech. Primárně slouží jako kulisy pro filmaře, jména známých 
tvůrců filmů a pohádek zazněla také v souvislosti s projektem Gotika 
1212. Nutno říci, že prezentace i plány tak, jak byly zastupitelům před-
staveny, byly velmi zajímavé. V městečku měl probíhat edukativní  

program pro školy, tematické akce pro celé rodiny, mohly by se zde 
konat svatby, natáčet filmy nebo pořádat netradiční konference.  

Město by stavba gotického městečka nestála nic, společnost měla 
zájem pozemky si od města dlouhodobě pronajmout. Po skončení ná-
jemní smlouvy, která by navíc přinesla peníze do městského rozpočtu, 
by pozemky byly uvedeny do původního stavu.   

Stejně jako později veřejnost, i zastupitelé měli na projekt různé 
názory. U některých vzbuzoval nadšení, u jiných obavy. Všichni máme 
ještě v paměti projekt westernového městečka Víta Chaloupky, který 
zkrachoval a město nakonec budovy imitující Divoký západ muselo 
nechat zbourat. Středověkému městečku nicméně zastupitelé nako-
nec dali zelenou, s tím, že před podpisem smlouvy proběhnou další 
prezentace s už konkrétními návrhy zasazenými do reálného pro-
středí. 

Pokračování na straně 3 

Středověké městečko v Hrádku zatím nebude

 
Nové hřiště v Doníně 
U Donínské školy skončila rekonstrukce škol ního 
hřiště. Sportoviště bude sloužit nejen školá kům, 
ale i široké veřejnosti. 
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Oprava hrádeckých varhan 
Barokní varhany v kostele sv. Bartoloměje pro -
chází obnovou. Opravené píšťaly i další díly se 
začínají pomalu navracet na své místo. 
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Mezinárodní projekty se věnují prevenci 
Města Hrádek nad Nisou a Žitava spolupracují 
v mnoha oblastech. Zaměřují se i na prevenci 
nezdravých vztahů mezi žáky.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
13. schůze rady města 
Rada města na svém 13. jednání, konaném dne 19. května 2021, 
mimo jiné: 
— schválila čerpání fondu investic organizace Základní škola Lidická, 

Hrádek nad Nisou, v maximální výši 254 014 Kč na úhradu doda-
vatelské faktury za rekonstrukci učebny pro první ročník a školní 
družinu ZŠ Lidická 

— schválila čerpání fondu investic organizace Mateřská škola Libe-
recká, Hrádek nad Nisou, v maximální výši 77 000 Kč na úhradu 
faktur za výměnu původního obložení stěn v chodbách a zbytku 
původních krytů na radiátory 

— souhlasila s přijetím věcného daru 97 balíků OOP (ochranných  
nanomasek z nanotextilie AntiMicrobe Web R) v celkové hodnotě 
114 435,75 Kč od Libereckého kraje do vlastnictví příspěvkové or-
ganizace Základní škola a Základní umělecká škola T. G. Masaryka, 
Hrádek nad Nisou 

— schválila přijetí dotace z Krizového fondu Libereckého kraje na  
projekt „Rekonstrukce bývalé budovy celnice pro účely zřízení slu-
žebny Odboru cizinecké policie v Hrádku nad Nisou a centra pro 
přeshraniční spolupráci policistů“ ve výši 3 500 000 Kč a zajiště-
ném spolufinancování ve výši 6 500 000 Kč 

— schválila poskytnutí daru ve výši 15 100 Kč Fokusu Liberec, o. p. s. 
— schválila dodavatele (nejvhodnější nabídku) veřejné zakázky s ná-

zvem „Rekonstrukce ploch vnitrobloku mezi ul. Žitavská – Tichá“, 
práce provede subjekt PORR, a. s., Praha 10, za celkovou cenu  
4 161 807,31 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele (nejvhodnější nabídku) veřejné zakázky s ná-
zvem „Zajištění technického dozoru stavby na akci „Rekonstrukce 
ploch vnitrobloku mezi ul. Žitavská – Tichá“, práce provede  

pan V. B., IČO: 76396711, se sídlem v Jablonci nad Nisou, za celko-
vou cenu 75 000 Kč (neplátce DPH) 

— schválila dodavatele (nejvhodnější nabídku) veřejné zakázky s ná-
zvem „Komunitní centrum Seník Hrádek nad Nisou – zahradní  
a sadové úpravy“, práce provede subjekt JIB, s. r. o., Brandýs nad 
Labem, za celkovou cenu 210 654,01 Kč vč. DPH. 

 
14. schůze rady města 
Rada města na svém 14. jednání, konaném dne 26. května 2021, 
mimo jiné: 
— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 100 000 Kč  

na podporu kulturních akcí ve městě Hrádek nad Nisou konaných 
v roce 2021 od společnosti 1.jizerskohorská stavební společnost,  
s. r. o. 

— souhlasila s přijetím věcného daru 64 balíků OOP (ochranných  
nanomasek z nanotextilie AntiMicrobe Web R) v celkové hodnotě 
75 504 Kč od Libereckého kraje do vlastnictví příspěvkové organi-
zace Základní škola Lidická, Hrádek nad Nisou. 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
5. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 5. řádném zasedání, konaném dne  
19. května 2021, mimo jiné: 
— schválilo odkup pozemků p. č. 1 488, ostatní plocha, o výměře  

940 m2 a p. č. 1 489, ostatní plocha, o výměře 12 928 m2 v k. ú. 
Hrádek nad Nisou za cenu 575 Kč/m2 od vlastníka společnosti ZPA 
Pečky, a. s., za celkovou kupní cenu 7 974 100 Kč, která bude za-
placena ve dvou splátkách dle návrhu kupní smlouvy, kdy odku-
pem dojde k nabytí pozemků do majetku Města Hrádek nad Nisou 
s předpokladem budoucí investiční akce 

— schválilo rozpočet Fondu rozvoje města (stav účtu FRM ke dni  
30. 4. 2021 je ve výši 24 836 830,62 Kč), a dále schválilo:  
– žádost o převod volných finančních prostředků z účtu FRM  

v celkové výši 19 000 000 Kč na spolufinancování projektů  
(ul. Liberecká chodník,VO, zeleň, úprava vnitrobloku Žitavská, 
rekonstrukce vily na hranicích, zasíťování pozemků Pod Ovčím 
kopcem) 

– žádost OIaSM o uvolnění finančních prostředků z účtu FRM ve 
výši 500 000 Kč na financování odkupů nemovitých věcí v k. ú. 
Hrádek nad Nisou, Donín, Loučná, Dolní Sedlo, Dolní Suchá, 
Oldřichov na Hranicích 

– žádost OIaSM o uvolnění finančních prostředků z účtu FRM ve 
výši 1 259 000 Kč na pořízení pozemku p. č. 117 v k. ú. Donín  
u Hrádku nad Nisou 

— schválilo rozpočet Fondu rozvoje Václavic a Uhelné (stav účtu FRVU 
ke dni 30. 4. 2021 je ve výši 3 803 148,43 Kč), a dále schválilo: 
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držíte v rukou červnové číslo, ve kterém jsme se opět snažili přiblížit 
vám dění v našem městě. Stejně jako loni touto dobou se společně  
těšíme z postupného rozvolňování protiepidemických opatření. Za-
hrádky restaurací opět ožívají, obchody jsou otevřené bez omezení  
a také se objevují první vlaštovky na poli kulturních a sportovních akcí. 
Hned je příprava článků veselejší. Přinášíme vám reportáže z Dětského 
dne, Noci kostelů nebo cyklistického závodu Okolo 80 dubů. Zvláště 
účast na Dětském dni ukázala, jak moc nám společenské dění chybělo. 
Dobrou zprávou proto určitě je, že na zadní stranu HRÁDECKA se vrací 
kulturní kalendář. Po dlouhých měsících ho máme čím naplnit. Nejen 
na červen, ale především na prázdninové měsíce je připravený bohatý 

program, ze kterého si vybere každý. Není to ale jen vracející se kultura, 
která nám dělá radost. Ve městě pokračuje řada investičních akcí,  
z nichž některé jsou už před dokončením a jiné se teprve rozbíhají.  
Spousta dalších je ve fázi příprav nebo čeká na vhodný dotační titul. 
V úvodním článku se nicméně dočtete i o projektu, který se nakonec 
realizovat nebude. Zamýšlené středověké městečko na Kristýně vzbu-
dilo nevídaný zájem. Diskuze, kterou plány na jeho vybudování vyvo-
laly, ukázala, že nám na místě, kde žijeme, záleží. A my jsme rádi, že 
(nejen) o tom můžeme psát.  

Přejeme Vám příjemné počtení, krásné letní dny a dětem hezké 
prázdniny.                        Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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– žádost OIaSM o nápravu převodu pachtu firmy Zapa Beton, a. s., 
ve výši 277 150 Kč (tento pacht byl zaslán omylem na účet FRVU 
a bude převeden na běžný účet města) 

– žádost o poskytnutí dotace z účtu FRVU ve výši 25 000 Kč – Wo-
hlmannův statek, z. s., Václavice, na akci „Svatojakubská pouť 
ve Václavicích“ (bude financováno ze schváleného rozpočtu  
50 000 Kč na kulturní akce Václavice pro rok 2021) 

— schválilo, na základě Smlouvy o obhospodařování investičních ná-
strojů ze dne 19. 4. 2017, svěření peněžních prostředků bance 
Česká spořitelna, a. s. ve výši 15 000 000 Kč k datu 1. 6. 2021 

—  schválilo přijetí úvěru a uzavření úvěrové smlouvy s Českou spoři-
telnou, při stanovení podstatných náležitostí smlouvy: 
1) výše úvěru: 40 mil. Kč, 
2) účel úvěru: financování investičních projektů města, 

3) čerpání: do 31. 12. 2021, 
4) splacení: měsíční splátky od 01/2022 do 12/2026, jedná se  

o 60 rovnoměrných splátek, 
5) úroková sazba: pevná 1,59 p. a. nebo nižší bez rezervační od-

měny,  
6) úvěr bude bez zajištění, 
7) úvěr bez poplatku za zpracování, 
8) úvěr bude možné předčasně splatit bez poplatku a sankce, 
9) úvěr bude bez závazkové odměny z nedočerpané části úvěru.

Příští řádné zasedání zastupitelstva města se bude konat  
23. června 2021 od 17.00 v multifunkčním sále Brány Trojzemí. 

Dokončení ze strany 1 
K dispozici budou podrobné informace nejen o stavbě samotné, ale 
také o režimu, ve kterém bude městečko provozováno, a programu, 
který tam bude probíhat.  

Druhé setkání s investory proběhlo téměř po roce. Vyvolané bylo 
ze strany města, když se zdálo, že investor ztrácí zájem. Zástupci spo-
lečnosti Gotika 1212 další prezentací svůj zájem potvrdili, zastupitele 
ovšem nepřesvědčili. Naopak se vynořila spousta otázek a pochyb-
ností, prezentace se spíše nesla v duchu „co bychom, kdybychom“ 
než představení promyšleného podnikatelského plánu. I přesto část 
zastupitelů stále viděla v projektu potenciál jak do našeho města při-
nést něco nového a ještě více zatraktivnit náš region z pohledu turis-
tického ruchu. Jednoznačnou podporu ovšem vystřídala váhavost.  

Tečku za celou záležitostí udělalo zastupitelstvo na květnovém za         -
 sedání. Před konečným rozhodnutím o tom, zda jednání se společností 
Gotika 1212 budou pokračovat, či se definitivně stopnou, dorazily vi-
zualizace, na kterých zastupitelé poprvé mohli vidět zamýšlenou po-
dobu městečka. Hrázděné domky, gotická věž, kolbiště ani středověká 
krčma už ale přesvědčit nedokázaly. Podobně jako zastupitelé na 
svém zasedání, mohli si návrhy prohlédnout a k projektu se vyjádřit  
i obyvatelé města na Facbookovém profilu starosty. Názory byly různé, 
někdo chce Kristýně zachovat její přírodní vzhled, jiný by atrakci  
tohoto typu uvítal. Není pochyb o tom, že městu by takový projekt 
přinesl peníze, a není vyloučené, že se v budoucnu k tomuto nebo  
jinému návrhu budeme opět vyjadřovat. Pro tentokrát ovšem bylo 
rozhodnuto, že na Kristýně se rytíři prozatím prohánět nebudou.  

Věra Baumgartnerová

Středověké městečko v Hrádku zatím nebude

Nové školní a městské hřiště v Doníně
Pokud právě neprší, mohou si v době vyučování a provozu školní dru-
žiny užívat nové hřiště v Doníně děti, po škole potom sportovní spolky 
i místní obyvatelé. Pro veřejnost je určen samostatný vchod brankou 
v rohu hřiště z ulice Za Školou. Celkovou opravu sportoviště u donín-
ské základní školy zajistilo město Hrádek nad Nisou. Na akci byla po-
skytnuta dotace Ministerstvem pro místní rozvoj ČR z dotačního titulu 
Podpora obnovy sportovní infrastruktury, která pokryla 60 % uzna -
telných nákladů. Ze svého rozpočtu přispěl i Liberecký kraj. Návštěv-
níky na první pohled zaujme nový povrch hrací plochy. Vedle něj se  
sportovci mohou těšit i z dostatečně vysokého oplocení, nových bra-
nek a basketbalových košů.
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Na ZŠ Loučná se buduje výtah

Na sklonku loňského léta začala stavba nového komunitního centra 
SENÍK. Práce na proměně bývalé klubovny důchodců vedle pošty 
zdárně pokračují. Na stránkách HRÁDECKA vás o průběhu stavby pra-
videlně informujeme. Poslední obrázky jsme uveřejnili v době, kdy se 
na přezimování chystala hrubá stavba. S jarem se práce opět roze-
běhly, v tuto chvíli už je objekt pod střechou a pokračuje se jak uvnitř, 

tak venku. Součástí projektu je i úprava přilehlé zahrady. Také tady 
už začaly práce na úpravě terénu. V budoucnu zde vznikne malý par-
čík. Náklady na realizaci projektu se pohybují kolem 13 milionů korun.  
95 procent pokryje dotace z Integrovaného regionálního operačního 
programu, 7. výzvy MAS Podještědí – IROP – Sociální služby a komu-
nitní centra.                   -vb-

Stavba komunitního centra SENÍK pokročila
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Další ze staveb, o které jsme již na stránkách HRÁDECKA psali, je vý-
tah na Základní škole v Loučné. Praktická škola, kterou navštěvují  
i hendikepované děti, byla doposud bezbariérová jen díky příjezdové 
rampě do šaten a takzvanému schodolezu, pomocí kterého se žáci 
dostanou do vyšších pater. Zařízení z roku 1998 ale nevyhovuje sou-
časným potřebám školy, město proto připravilo projekt na zcela nový 
výtah. V rámci projektu se vybuduje výtahová šachta a výtah přisa-
zený k jižní fasádě budovy. Pro pohodlný přístup se využije stávající 
bezbariérová plošina. Upraví se také vstupní bezbariérová rampa.  

A zatímco v úno ru jsme psali o tom, že město hledá dodavatele zakázky, 
v současnosti už můžeme přinést obrázky ze samotné stavby, která je 
v plném prou du. Hotovo má být do konce prázdnin. Práce přijdou na 
2,6 milionů korun, většinu pokryjí dotace z Evropské unie. Město ze 
svého rozpočtu zaplatí necelých 300 tisíc korun.                   -vb- 

 
Projekt „Modernizace ZŠ Loučná Hrádek nad Nisou“ je spolufinanco-
ván Evropskou unií prostřednictvím Integrovaného regionálního ope-
račního programu.
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Město požádalo o dotaci na vybudování  
vodovodu na Dolním Sedle

Připravuje se rekonstrukce Rynoltické ulice 

56. číslo | červen 2021
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Kompletní rekonstrukce ulice Liberecká se už dostává do závěrečné 
fáze. Zároveň se už více než dva roky chystá další rozsáhlá oprava ko-
munikace – na řadu přijde ulice Rynoltická od křižovatky v Doníně 
přes Dolní Sedlo a Horní Sedlo až do Rynoltic. Komunikace v celé své 
délce patří Libereckému kraji, přípravy projektové dokumentace se 
ale, podobně jako v případě Liberecké ulice, ujalo Město Hrádek nad 
Nisou. 

Řidiči vědí, že silnice by si už nový povrch opravdu zasloužila.  
A nejen povrch: opravit je potřeba propustky, na nebezpečná místa 
umístit svodidla a zpevnit krajnice. Obyvatelé Dolního Sedla zase léta 
volají po bezpečné cestě po chodníku. V části Rynoltické na území 
města se počítá s novým vodovodem. To vše je potřeba do přípravy 
zahrnout a pak udělat při jednom. 

„Podél Rynoltické ulice počítáme s úplně novým chodníkem po 
levé straně až po poslední dům v Hrádku. Jen jeho část od křižovatky 
po Souběžnou ulici povede vpravo. Proběhla k tomu schůzka s majiteli 
přilehlých domů a při zachování nějakých podmínek všichni souhla-
sili,“ říká starosta města Josef Horinka. Chodník totiž bude v některých 
místech zasahovat do soukromých pozemků. Další schůzka proběhla 
i na Dolním Sedle, kde budou jednání ještě pokračovat. 

Na Dolní Sedlo se chodci dostanou ulicí Souběžnou, Dubovou  
a dále od hřbitova novým chodníkem, který se vybuduje v úvoze nale -
vo od silnice. U prvních domů na Dolním Sedle přejde opět na pravou 
stranu vozovky a bude pokračovat až na konec zástavby obce. 

Kraj chce na rekonstrukci komunikace využít evropské fondy, které 
v novém plánovacím období budou podporovat opravy komunikací 
vedoucí ke státním hranicím. Spolu s ulicí Rynoltickou se proto plá-
nuje také oprava Žitavské ulice. I ta změní svou podobu. „V úseku od 
křižovatky s Nádražní ulicí po Lidový dům budou odstraněny ostrůvky 
po levé straně, parkovací místa budou vydlážděná analogicky s novou 
podobou Liberecké ulice. Zároveň se udělá preciznější odvodnění,“ 
vysvětluje starosta města Josef Horinka. Počítá se také s novým povr-
chem po kruhovou křižovatku u Kristýny. Nárůst dopravy, zvláště ka-
miónů zásobujících průmyslové podniky se na stavu vozovky začíná 
podepisovat. 

 
Partnerem plánovaného česko-polského projektu bude Okres Zgor-

zelec, který chystá rekonstrukci komunikace od kruhové křižovatky  
v Sieniawce až do Bogatynie. Pokud budou dotační programy spuště -
ny v roce 2022, mohla by rekonstrukce všech komunikací proběhnout 
v letech 2023–2024. -vš-

Zásobování pitnou vodou z vodovodu je pro obyvatele měst věcí sa-
mozřejmou, na řadě míst jsou ale lidé odkázáni na vlastní studnu  
a případně dovoz balené pitné vody. Problém se týká i části obyvatel 
Dolního Sedla.  

Město už před lety začalo projektovat vodovod pro tuto okrajovou 
část. Zvláště v posledních letech se ukázalo, že to byl krok správným 
směrem. Studny sice zatím nevysychají všem, ale na druhou stranu 
nelze očekávat, že by se situace v budoucnosti zlepšovala. Kvalitní pit-
nou vodu by v případě jeho vybudování dostalo tři sta trvale bydlících 
obyvatel. 

Vzhledem k relativně řídké zástavbě oproti městu, poměrně vel-
kému převýšení Sedla a nutnosti vybudování dvou vodojemů, nejsou 
odhadované náklady na stavbu právě malé. Předpokládá se, že vybu-
dování vodovodu bude stát přes 48 mil. Kč. Město se proto snaží  
získat prostředky z programu Výstavba a zabezpečení vodárenské  
infrastruktury – Podpora opatření pro zmírnění negativních dopadů 

sucha a nedostatku vody Ministerstva životního prostředí. Pokud by 
bylo úspěšné, vybudování vodovodu by nestálo nic v cestě. Výše do-
tace by měla dosáhnout 32,361 mil. Kč. 

Vybudování vodovodu znamená položení téměř 6 km vodovod-
ního řadu, ale vzhledem k velkému převýšení také stavbu redukční 
šachty, která sníží tlak vody v nižších částech Dolního Sedla. Samotný 
vodovod bude napojen na stávající síť Hrádku nad Nisou na konci  
Dubové ulice. U hřbitova bude vybudován přerušovací vodojem, ze 
kterého bude voda čerpána do nového zásobního vodojemu s kapa-
citou 100 m3 v lese pod Popovou skálou. 

Zatímco Dolní Sedlo je možné připojit na vodovodní síť Hrádku 
nad Nisou, která je dostatečně zásobena z Uhelné, Pekařky a hlavně 
z úpravny vody v Bedřichově, v případě Václavic je situace mnohem 
složitější. Tady je předpokladem vybudování vodovodu zajištění  
dostatečné kapacity posílením vodárenské soustavy přivaděčem  
z Machnín – Pekařka a Pekařka – Uhelná.         Vít Štrupl
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8.00–8.10 D. Suchá bytovky 
8.15–8.25 D. Suchá rozcestí u Teubnerů 
8.30–8.40 D. Suchá autobusová otočka 
8.45–8.55 D. Suchá bývalá ZŠ 
9.00–9.10 Donín Za Školou – ZŠ 
9.15–9.25 D. Sedlo restaurace U Řeháčků 
9.30–9.40 D. Sedlo hasičská zbrojnice 
9.45–9.55 H. Sedlo autobusová otočka 
10.00–10.10 Donín Souběžná – u p. Sedmidubského 
10.15–10.25 Donín Železná – park u p. Uhla 
10.30–10.40 Donín Turistická – u p. Raidla 
10.45–10.55 Loučná Lipová – p. Hlůže 
11.00–11.10 Loučná Lipová – rozcestí u Bistiaků 
11.15–11.25 Loučná U Bažin – rozcestí 
11.30–11.40 Loučná Lidická – u p. Peukera 
11.45–11.55 Loučná U Koruny – restaurace 
12.00–12.10 Hrádek I. U Koupaliště – zahrádky 
12.10–13.10 bezpečnostní přestávka 
13.15–14.15 Hrádek I. Sběrný dvůr 
14.20–14.30 Hrádek I. Starý dvůr 
14.35–14.45 Hrádek I. Václavská – plynárna 
14.50–15.00 Hrádek I. Dolní náměstí – Hovorkův statek 
15.05–15.15 Hrádek I. Sokolská – hasiči 
15.20–15.30 Hrádek I. Školní – park ZŠ 
15.35–15.45 Hrádek I. Zlatá výšina – park 
15.50–16.00 Hrádek I. Horní sídliště – ruská vila 
16.05–16.15 Hrádek I. Oldřichovská – Tristone 
16.20–16.30 Oldřichov n. H. restaurace U Zvoníčků 
16.35–16.45 Oldřichov n. H. autobusová otočka 
16.50–17.00 Václavice rozcestí – pískovny 
17.05–17.15 Václavice rozcestí u Špičky 
17.20–17.30 Uhelná rozcestí – vodárna 
17.35–17.45 Václavice restaurace U Slunce

Sběr nebezpečných složek komunálního odpadu 
Vážení občané, město Hrádek nad Nisou ve spolupráci se Severočeskými komunálními službami, s. r. o., pořádá sběr  

nebezpečných složek komunálního odpadu, který se uskuteční v sobotu 19. června 2021 dle tohoto časového  
harmonogramu:

Sběr bude prováděn ambulantním způsobem, tj. pojízdnou sběrnou, která bude přistavena podle časového rozpisu na předem označeném  
stanovišti. Odpady budou přebírány kvalifikovanými pracovníky naší společnosti. 
 
Přijímány budou následující druhy odpadů: 
– Léky všeho druhu včetně mastí – Upotřebené motorové oleje (v uzavřených nádobách do 30 l) 
– Zbytky starých barev, obaly od barev – Olejové filtry a další zaolejovaný materiál 
– Všechny druhy akumulátorů včetně elektrolytu, baterií a článků 
– Domácí kapalné i tuhé chemikálie (ředidla, kyseliny, louhy, vývojky a ustalovače, chemické přípravky na ochranu rostlin, hubení plevelů  
a škůdců atd.). Nádoby musí být označeny!  
POZOR: Vše musí být řádně označeno v uzavřených obalech a v objemu a množství odpovídajícím provozu běžné domácnosti. 
Nebude přijímáno následující: 
– Elektro 
– Stavební odpad, vč. eternitu, azbestu, asfaltu, omítek, lepidel, směsí apod.  
– Nebezpečné odpady vznikající při podnikatelské činnosti. 
 
Způsob přebírání odpadů: 
1. Odpady budou předávány občany na označeném stanovišti osobně pracovníkům zajišťujícím sběr. Je zde zakázáno odkládat odpady před 

příjezdem mobilní sběrny! 
2. Nebude přijat odpad, který bude umístěn na stanoviště před příjezdem mobilní sběrny nebo po jejím odjezdu. 
3. Sběr bude probíhat pod dohledem zástupce městského úřadu. 
 

Severočeské komunální služby, s. r. o., provoz Hrádek n. N – 493645210 – 211
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Každoročně jedenkrát v rámci akce Noc kostelů otevírají své dveře 
chrámy i kostelíčky napříč všemi kraji naší země, aby přivítaly širokou 
veřejnost bez rozdílu věku nebo vyznání. Letošní Noc připadla na za-
čátek období, kdy se již protipandemická opatření alespoň částečně 
uvolnila. Přesto vypadala jinak než v předchozích letech. 

Protože do poslední chvíle nebylo jasné, jakými kritérii se budou 
muset organizátoři i návštěvníci řídit, rozhodli husitská farářka Hedvika 
Zimmermannová se svým katolickým kolegou Radkem Vašinkem po-
stavit v tomto roce program především na individuálních prohlídkách. 
Zájemci mohli nahlédnout do míst, kam se běžně téměř nikdo nedo-
stane. První hosty přivítal Chrám Pokoje, v kostele Sv. Bartoloměje  
program pokračoval. Zpěv chrámového sboru pod vedením Rolfa Bar-
tosche byl jediným kulturním vystoupením letošní Noci kostelů. 

Lákavá nabídka však čekala ve zvonici kostela sv. Bartoloměje. Vý-
stup po starých vrzavých schodech až do horní části věže odměnil 
návštěvníky poutavým vyprávěním Petra Bendy. Hovořil o historii, 
opravách kostela i osudech všech hrádeckých zvonů. S rukama na 
uších sledovali návštěvníci i krátké ukázky zvonění. V přízemí byly pro 
změnu k vidění liturgické předměty nebo oblečení kněží pro různé 
příležitosti. 

Rozhodnutí vtisknout letošní akci co nejkomornější rozměr se  
v kontex tu událostí několika hodin před zahájením ukázalo jako velice 

mou dré. V nedalekém novoborském kostele byl připraven bohatý  
program. Na poslední chvíli padlo rozhodnutí akci nepořádat z dů-
vodu zvýšeného výskytu jedné z agresivních forem coronaviru v okolí. 
Hrádeckých kostelů se omezení nijak nedotklo, program přesto mohl  
někomu připadat chudší. 

 
„Myslím si, že to je v pořádku,“ uvedla Hedvika Zimmermannová. 

„Někdy máme programy nabízející hodně zážitků a někdy, jako v le-
tošním roce, nastává chvíle ztišení, kterou máme příležitostně prožít 
znovu v kostelích, dosud dlouho zavřených. Naše prohlídky nabídly 
mimo jiné prostor k nerušenému zamyšlení.“  

Také Radek Vašinek na poněkud záludnou otázku, jestli nám coro-
navirus mimo toho, že mnohé vzal, také něco dal, odpověděl: „Věřím, 
myslím si, že to určitě byl pro každého z nás dost dlouhý čas. Právě 
proto, že jsme zůstali zavření doma, nabídl čas na přemýšlení. Třeba 
o tom, že i v dnešním dvacátém prvním století vůbec nic není samo-
zřejmé. Opravdu jsme stále křehcí lidé, jako tomu bylo před sto nebo 
tisíci lety. Přemýšlejme o tom, že nemáme všechno ve své moci. Učme 
se pokoře, přemýšlejme nad stvořením, přírodou a vůbec fungováním 
celého světa. Že všechno není tak úplně samozřejmé, jak jsme si třeba 
před koronavirem mysleli.“ 

-rs-

Noc kostelů nabídla prohlídky i zamyšlení

Poté, co jsme v loňském roce museli kvůli pandemické situaci zrušit 
Benefiční koncert, ani ve snu by nás nenapadlo, že letos se situace 
bude opakovat. Loni nás koronavirus zastihl uprostřed příprav, letos 
jsme proto s obavami sledovali narůstající čísla a do příprav jsme se 
příliš nehrnuli. Když bylo jasné, že tradiční květnový termín opět  
nebudeme moci využít, začali jsme přemýšlet o náhradním datu. Vy-
brali jsme 3. červenec a doufali, že situace a nastavené podmínky pro 
pořádání kulturních akcí už budou takové, abychom koncert mohli 
uspořádat. Konečné rozhodnutí padlo ve druhé polovině května. Na 
to, co obvykle chystáme a domlouváme několik měsíců dopředu, jsme 
najednou měli jen několik týdnů. Oslovili jsme některé účastníky před-
chozích ročníků a doufali, že budou mít volný termín a chuť do toho 
s námi jít. Ve složité době a složité situaci se nám podařilo zajistit 
pestrý program, který, jak věříme, bude bavit děti i dospělé. Všem, 
kdo nám vyšli vstříc, tímto moc děkujeme.  

Jubilejní 10. Benefiční koncert proběhne na Hasičské louce  
v sobotu 3. července od 14 hodin. Těšit se můžete na vystoupení dětí 
z hrádeckých mateřinek, své umění předvede Vem Camara Capoiera 

Liberec nebo Alegras – Pole Dance Jablonec nad Nisou, zpívat bude 
naše hrádecká hvězda Luisa Jírová, zahrají kapely Vobuty, Big’O’Band 
a Tohard z Varnsdorfu. Po setmění zažehnou oheň Ohnivé čarodějky 
a PlaYman, pro děti bude připravený skákací hrad a spoustu radosti 
udělá i Balónová Adélka. V zásobě máme i překvapení, které zatím 
nebudeme prozrazovat.  

Samozřejmostí bude i náš stánek s rukodělnými výrobky, který se za 
dobu konání koncertů stal nedílnou součástí našich akcí. I letos se nám 
podařilo naplnit ho s pomocí mnoha dobrovolníků, kteří pro nás tvoří 
krásné výrobky. Výtěžek z prodeje putuje na sbírkové konto, stejně jako 
peníze, které se vyberou u vchodu na dobrovolném vstupném.   

Benefiční koncerty připravujeme s maximální možnou energií. 
Uplynulých devět ročníků ukázalo, že to, co do přípravy vložíme, se 
nám mnohonásobně vrátí. Poté, co jsme loni museli koncert zrušit, 
jsme natěšeni dvojnásob. Věříme, že si společně opět užijeme poho-
dové rodinné odpoledne a večer plný muziky. Srdečně vás zveme, při-
jďte se pobavit a přispět na dobrou věc. 

Za Ostrov života Věra Baumgartnerová

Benefiční koncert Ostrova života

7ze společnosti 6. číslo | červen 2021

www.hradek.eu
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K závěru se chýlí další společný projekt měst Hrádek nad Nisou  
a Žitava. Tentokrát byl zaměřen jak na vzdělávání pedagogů v oblasti  
všeobecné prevence, tak i v oblasti specifické prevence – zaměření na 
nezdravé vztahy mezi žáky a drogovou problematiku.  

Pro pedagogy prvního stupně byl zorganizován workshop k meto-
dickým postupům ve třídě „Kočičí zahrady“, jehož tématem byly 
především vztahy mezi žáky ve třídě, ale i komunikace učitele s žáky 
a řešení problematických situací. Na příkladu skupiny koček se tak 
hravou formou mohou vyřešit aktuální situace a konflikty ve třídě. 

Pro pedagogy druhého stupně byl připraven workshop Unplug-
ged, v rámci kterého se během 12 lekcí řešily komplexně problémy, 
které ve třídě mohou vzniknout. K nim patří například téma alkoholu 
a kouření, jak se začlenit do skupiny a zároveň umět hájit své názory. 

Všechny workshopy pro pedagogy byly ukončeny certifikátem  
a mají tak charakter dalšího vzdělávání pedagogů. 

Pro žáky byly připraveny přednášky na téma drogové prevence  
a také přednášky na téma agrese a mezilidských vztahů v rámci škol-
ních skupin, které byly odzkoušeny i na německé straně.  

Spolek Most k naději řešil protidrogovou prevenci, Maják, o. p. s., 
pak klima ve třídě a hranici mezi legrací a ubližováním. Dalším doda-
vatelem konkrétních programů pro 3.–5. třídy byl spolek Advaita, 
který se na prvním stupni zaměřil na problematiku přátelství, použí-
vání internetu a návykových látek. 

Součástí projektu je i společná databanka volnočasové nabídky, 
která poskytne zájemcům informace o sportovních, technických i kul-
turních kroužcích v obou partnerských městech a jejich bezprostřed-
ním okolí. 

I přes omezující opatření na obou stranách hranice se aspoň dílčí 
aktivity podařilo úspěšně zrealizovat. Patří tak dík nejen dodavatelům, 
ale především hrádeckým pedagogům za jejich aktivní spolupráci. 

Projekt: „Společně a přeshraničně v oblasti primární prevence“, 
ERN-0798-CZ-13.11.2018 je podpořen Evropskou unií z prostředků  
Evropského fondu pro regionální rozvoj z Programu spolupráce na 
podporu přeshraniční spolupráce mezi Českou republikou a Svobod-
ným státem Sasko 2014-2020 prostřednictvím Euroregionu Nisa. 

-rs-

Další mezinárodní projekt věnován prevenci

Poslední květnovou neděli pořádal sportovní oddíl Team KSM Hrádek 
silniční cyklistický závod Okolo 80 dubů. Ten se ani letos nemohl  
konat jako hromadný. Náhradou byla 10 km dlouhá časovka na více-
méně stejné trati mezi Bílým Kostelem, Grabštejnem, Václavicemi  
a Pekařskou. Přestože je rozdíl vyrazit na 80 km hromadného závodu 
nebo odjet 10 km každý sám za sebe, dorazilo na start 60 závodníků, 
kteří se těšili, že po dlouhé přestávce změří síly.  

Absolutně nejlepší časy na trati zajeli dva borci týmu KUCHYNĚ 
LÍPA – Jaromír Svoboda (čas 14:56,8) a Tomáš Malík (čas 15:02,9), 
které s třetím nejlepším časem doplnil Jaroslav Hradecký (Sport  
Import, čas 15:19,1). První dva vyhráli své kategorie, Jaromír M20  
a Tomáš M30, Jaroslav pak bral druhé místo v M20. Nejlepším ju -
niorem byl německý závodník Max Geisler, který je dobře znám z růz-
ných severočeských závodů, jemu jeho čas 15:48,2 stačil na 8. místo 
celkově, což při faktu, že jde o tak mladého střelce, navíc na běžném 
silničním kole, vzbuzuje velký respekt! V ženách vyhrála Jitka Raková 
(Ski Paudera Staré Splavy, čas 18:26,4).  

Vložený závod bikerů nakonec nejlépe zvládli mladíci pořádajícího 
klubu Team KSM Hrádek: Adam Vašíček na 1. a Kuba Manhart na  
2. místě. 

Protože v době, kdy bylo potřeba rozhodnout, zda se vůbec závod 
bude moci konat, byla omezení ještě poměrně striktní, probíhal, 
stejně jako vloni, virtuální závod. Závodníci jej mohli jet kdykoliv v ob-
dobí od 1. do 23. května a k záznamu času využili aplikaci v telefonu. 
Jeho absolutním vítězem byl Matěj Rothe. Součástí virtuálního závodu 

byla i vytrvalostní soutěž Ultramaratonec. Nejdéle vydržel na trati 
kroužit Petr Zákoutský, který odjel 24 okruhů, tedy více než 300 km.  

Maratónský závod Pán z Dubů bude tým pořádat i v příštím roce, 
nově jako dvanáctihodinovku. Stane se tak ve spolupráci s projektem 
CFL – Cycling for life. Už letos byla ve prospěch CFL předána částka  
3 000 Kč z vybraného startovného. 

-vš-

Okolo 80 dubů
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Občanům, kteří v měsíci květnu 2021 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Lenka Rožánková, Josef Vyšín, Dagmar Lintimerová, 
            Anna Veselá, Petr Outrata, Vlastislav Žána 
81 let   Marie Kresilová, Zdeněk Sikáček, Anna Pilařová, 
            Blanka Heckelová 
82 let   Štefan Lipták, Václav Bartoš 
84 let   Milan Faltus 
85 let   Ludvík Pálka 
86 let   Marie Jandová 
90 let   Zdeňka Vondráčková 
94 let   Božena Zemanová, Lisa Tuhá 
99 let   Božena Hošková 
 

Dodatečně gratulujeme paní Daně Franzeové, panu Luďku No-
vákovi, panu Janu Průchovi, kteří oslavili 70. narozeniny v dubnu 
tohoto roku. 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

U příležitosti Noci kostelů, kterou v tomto HRÁDECKU také zmiňu-
jeme, vystoupil před posluchači po delší odmlce způsobené omeze-
ním společenských akcí Chrámový sbor od svatého Bartoloměje.  
Sbormistr Rolf Bartosch se tentokrát musel obejít bez majestátních  
barokních varhan, kterým při obdobných akcích mistrně vládne. Jejich 
rekonstrukce úspěšně pokračuje, na svém místě však zatím nejsou. Zá-
padní stěna kostela tak ještě stále nabízí nezvyklý pohled na prázdnou 
varhaní skříň obřích rozměrů. 

Veškeré komponenty jsou v tuto chvíli opravené. Píšťaly i další díly 
se začínají pomalu navracet do kostela. „Blížíme se do fáze, kdy zač-
neme s Rolfem už konečně montovat varhany do skříně a vracet jim 
život,“ říká Petr Benda s neskrývanou radostí. „Moc se na to těším,“ 
dodává. Po boku sbormistra nástroj již řadu měsíců opravuje.  

Na složitý transport teď čeká těžký varhanní stůl, ze kterého hudeb -
ník celý nástroj ovládá. „Máme rozjednané zatím 2 firmičky, které 
nám přislíbily, že pomohou,“ pokračuje ve svém líčení současné situa -
ce Petr Benda. „Jedna liberecká má elektrické vozíky a různé zdvihy. 
Přijedou a zkusíme najít nějaký systém, kterým bychom mohli stůl  
dostat na své místo. Pomoc přislíbili i naši kamarádi manželé Žlout-
kovi. Také mají různé zdvihy a hlavně zkušenosti s varhanami. V ne-
poslední řadě se spoléháme na naše hasiče. Ti nám pomohli všechno 
na začátku sundat. Teď musíme společně stůl dostat zase dovnitř  
a nahoru tak, abychom nic nepoškodili.“  

Od samého začátku pomáhají nemalou měrou týmu, který se sta-
tečně pustil do obnovy chátrajícího nástroje, i hrádečtí občané a pa-
trioti. Všichni sice neovládají sedmero řemesel, které je při opravě var-
han třeba, mnoho z nich však využilo možnost adoptovat některou  
z píšťal a přispět finančně. Neb bez peněz – však víte. Částka, kterou 
se podařilo tímto způsobem nashromáždit, se již blíží dvěma stům  
tisícům korun. Klobouk dolů a velké díky! -rs-

Vernisáží začala ve čtvrtek 27. května na Základní škole v Loučné  
výstava Pavlíny Šulíkové. Svým nadáním zaujala dvanáctiletá žákyně 
pedagogické pracovníky ihned po svém příchodu na tuto školu. Kreslí, 
maluje, vytváří ozdoby, užitné předměty i prostorové modely. Velice 
rychle si osvojuje nové techniky, do kterých se jí dospělí pokouší zasvě -
tit. Na první pohled vám tato dívenka přijde nejspíš trochu nesmělá, 
o to větší je její suverenita ve chvíli, kdy jistými tahy ruky začne vytvářet 
své obrazy. Těm převážně dominují zvířata, která má moc ráda. Maluje 
je podle obrázků, ale i jen tak z hlavy, jak si je pamatuje.  

Expozice se v tuto chvíli nachází na chodbách školy, které nejsou 
běžně přístupné. V měsíci červnu se proto díla přestěhují do výstavních 
prostor hrádecké radnice, aby mohla potěšit i zájemce z řad široké  
veřejnosti.  -rs-

Pavlína Šulíková –  
nadaná výtvarnice

Jak pokračuje oprava varhan
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Den dětí s piráty a námořníky
Oslava dne dětí je tradiční akcí hrádeckého společenského kalendáře. 
S uvolněním nejpřísnějších opatření ji nakonec bylo možné uspořádat 
i letos, i když v menším rozsahu, než bývá zvykem.  

Děti s rodiči opět putovaly po zastaveních rozmístěných okolo Kris-
týny a plnily úkoly pro malé piráty a námořníky. Za odměnu si mohly 
děti v cíli vybrat z připravených hraček. Pozornost poutala i vystavená 
technika, kterou přivezli hrádečtí hasiči a Technické muzeum Hrádek. 

Doufejme, že v příštím roce se opět bude moci vrátit horolezecká 
lanovka, jízda na motorovém člunu, potápění a další atrakce, které si 
v minulosti vyzkoušely už tisíce dětí. Na Kristýně bylo vidět, že se  
lidem po podobných akcích stýská. A to i přesto, že letos probíhala 
jen minimální propagace. 

Poděkování patří kromě hrádeckých hasičů a lidem z Technického 
muzea akciové společnosti Kristýna za přípravu areálu a Městu Hrá-
dek nad Nisou. Akci pro děti připravil společně Dům dětí a mládeže 
Drak a Brána Trojzemí. -vš-

10 ze společnosti
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Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

 

pracovníka na pozici  
obsluhy čerpací stanice 

 a směnárny.  
 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 

 na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

Poslední dubnový den 2021 byl prostor Kristýny obohacen o nový 
areál cvičných kontrol pro orientační běh. Je to další aktivita, podporu-
jící sportovní vyžití v tomto oblíbeném rekreačním středisku. 

Vytvořili jej ve spolupráci s akciovou společností Kristýna orientační 
běžci z Orientačního klubu Chrastava s podporou Českého svazu 
orien tačních sportů.  

Co to je orientační běh (OB)? OB je moderní sport, který se dá pro-
vozovat rekreačně i vrcholově od útlého mládí do 90+. Je to spojení 
běhu a přesné orientace v terénu podle podrobných speciálních map. 
Tudíž tento sport procvičuje fyzické i mentální schopnosti závodníka. 

Česká republika má v tomto sportu již velkou tradici (řada medailí 
ze světových šampionátů) a letos je pořadatelem mistrovství světa  
v oblasti Kokořínska a Jizerských hor. Sjedou se sem nejlepší běžci  
z celého světa a tato sportovní akce je letos nejvýznamnější pořáda-
nou v Libereckém kraji. 

Jednotlivé závody bude přenášet i ČT sport (www.woc2021.cz). 
Ale vraťme se na Kristýnu. Informační tabule s představením  

projektu se nachází na budově recepce na severu. V recepci můžete 
také v sezóně získat zbrusu novou mapu (zmapováno v dubnu 2021) 
se zakreslenými cvičnými kontrolami. Můžete si ji také stáhnout přes 
QR kód třeba do mobilu nebo si ji doma vytisknout. Na každém kon-
trolním bodu je umístěna plastová tabulka velikosti A4 s červenobílým 
symbolem OB. Na tabuli (ale i na rubu každé mapy) najdete také po-
pis jednotlivých kontrol. Lesík za Kristýnou ale již porůstá bujnou ve-
getací ostružin, tak buďte při hledání opatrní. Snažte se také zbytečně 
neplašit a nerušit zvířata. 

Pokud si chcete s přáteli uspořádat závod, zvolte si (a pospojujte 
na mapě třeba červeným fixem) výběr bodů a na stejnou trať se vy-
dávejte v časových rozestupech několika minut. Zapište si také čas 

startu a cíle. Poté, co dorazíte ke kontrole – opište kód, který je na  
jednotlivé kontrole uveden (pro kontrolu, jestli tam každý z vás byl). 
V cíli si porovnejte vaše časy a správnost kódů z kontrol. 

Kdyby vás tento sport zaujal, více informací najdete na interneto-
vých stránkách www.orientacnibeh.cz nebo www.zacitorientak.cz, 
popř. web.okcha.net. 

Jako součást projektu pojali chrastavští orientační běžci i úklid lesa 
od odpadků, kterých při dobrovolné akci nasbírali přes třicet velkých 
pytlů. 

Ivan Vydra, OK Chrastava,  
tvůrce areálu pevných kontrol

Nová sportovní aktivita na KRISTÝNĚ
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